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Rok na zámku Kunín

X. ro"ník

Voni"ka - sou"ást folklorní Evropy
Folklorní materiál, který byl publi-

kován 'etnými sb%rateli lidových písní
a náp%v&, je zpracováván v autentické i
stylizované form%. Autentické zpraco-
vání mají hry na $emesla, pastevecké
hry na louce a v hudební form% písn% a
melodie p&vodních hudeckých muzik.
Ve stylizované podob% jsou v repertoá-
ru párové tance a zbojnické hry podlo-
"ené doprovodem orchestru lidových
nástroj& v tradi'ním obsazení.
více na: www.vonicka.cz

V r. 2007 zámek obohatily rodinné
sbírky jeho posledních majitel&-rytí$&
Bauer& z rakouského Salcburku. Více
ne" 500 kus& r&zných p$edm%t&
p$edstavuje významné obohacení
interiér& zámku. Mezi p$edm%ty se
nachází sbírky porcelánu, skla,
nábytku, koberc&, rodinných fotografií,
písemností, ale také obraz& nebo
miniatur. Významná 'ást sbírek
pochází z poz&stalosti posledního
majitele zámku JUDr. Victora rytí$e
Bauera (1876-1939) a jeho p$í-
buzných.

Zámek Kunín nále"í k nejcenn%j#ím
barokním zámk&m celé Moravy. Pro
hrabata z Harrachu jej v letech 1726-
1734 vybudoval v%hlasný rakouský
stavitel Johann Lucas von Hildebrandt.
Nejv%t#ího rozkv%tu se zámek do'kal
na p$elomu 18. a 19. stol. za osvícené
majitelky Marie Walburgy hrab%nky z
Truchsess-Waldburg-Zeilu, rozené z
Harrach - Hohenemsu, která zde
vybudovala jeden z nejmodern%j#ích
vzd%lávacích ústav& tehdej#í st$ední
Evropy. Jeho nejznám%j#ím "ákem byl
pozd%j#í"Otec národa" a velký ' eský
historik Franti#ek Palacký.

Na mezinárodní festival Eurpeade,
který se pravideln% koná v r&zných
m%stech Evropy u" více jak 40 let, a
který se sna" í p$ispívat ke sblí" ení
národ& Evropy prost$ednictvím vzá-
jemného poznávání lidových kultur se
chystá soubor lidových písní a tanc&

z Haví$ova.
Byl zalo" en v roku 1991. Hlavní

my#lenkou p$i vzniku souboru bylo
vytvo$it t$i naprosto rovnocenné slo" ky,
které dávají souboru sv&j charakter -
slo" ku tane' ní, hudební a p%veckou.
Tato my#lenka je napl* ována po celou
dobu existence souboru a" do sou-
' asnosti. V sou' asné dob%má soubor
celkem 73 ' len&, z toho 58 tane' ník&a
15 muzikant&. Um%leckými vedoucími
souboru jsou man" elé Emilie a Ji$í
Slavíkovi, vedoucím cimbálové muziky
je Robert Pikala.

)innost souboru sm%$uje k #í$ení
folklóru a k zachování jeho tradic v
regionu T%#ínského Slezska a La#ska,
rodi#ti slavného hudebního skladatele
Leo#e Janá'ka.

Voni"ka

Zámek v Kunín% nabízí náv#t%vník'm zajímavé interiéry
a zajímavý celoro"ní program

Zajímavou vzpomínku na majitele
zámku p$edstavuje sedátko, které si
Victor Bauer p$ivezl z korunovace
anglického krále, na kterou byl pozván.

Um%leckým p$edm%tem, který se
vrátil na zámek do Kunína je také obraz
loutnistky ze 17.stol., který p$edstavuje
jeden z nejcenn%j#ích obraz& zámecké
galerie. Pochází ze slavné hohenem-
ské galerie, která se dostala na zámek
po smrti hrab%nky Marie Walburgy.

Lah&dkou pro badatele bezpochyby je
korespondence Victora Bauera se slav-
ným architektemAdolfem Loosem.

31.05.2008:
Zámecká rallye [Slavnost]

06.06.2008:
"Turbo" [Koncert]

08.11.2008:
Zámecké halali [Prohlídka s výkladem]

12.09.2008 - 14.09.2008:
Slavnost ji$inek [Prohlídka s výkladem]

05.09.2008 - 07.09.2008:
Slavnosti r&"í [Prohlídka s výkladem]

29.08.2008 - 31.08.2008:
Zámecký kinematograf [Film]

21.06.2008:
X.Zámecká slavnost [Slavnost]

26.07.2008:
Zámecká gardenparty [Slavnost]

23.03.2008:
Velikono' ní koncert [Koncert]

26.12.2008:
Váno' ní koncert [Koncert]

14.09.2008:
Kunínská pou( [Pou(]
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TIP NA VÝLET

Chcete-li mít Ostravu jako na
dlani, vydejte se na haldu Emu. Je
p$ístupná #iroké ve$ejnosti. M&"ete
se na ni vydat p%#ky od Sýkorova
mostu nebo vyjet MHD k Zoologické
zahrad%. Symbolicky trasa za' íná
za divadlem - u výstavi#t% )erná
louka.

Halda vznikla nahromad%ním
hlu#iny z podzemí bývalého dolu
Trojice, jeho" d&lní ' innost byla
ukon' ena v roce1968.

Vyt%"ená hlu#ina se hromadila
na haldách. Bylo zapln%no i Trojické
údolí, jím" protékal i potok. Za
dlouhá léta vznikla jakási nepra-
videlná pyramida nejen z hlu#iny,
ale i ze zbytk& uhlí, které za' alo
samovznícením i ho$et.

)asem byla oblast zkultivo-
vána. Po pohodlné a turisticky
zna'ené stezce ("lutá zna'ka)
vystoupáte a" na vrchol. V okolí se
vyskytují vzácné druhy fauny a flóry.
Cestou vás jist% upoutají zajímavé
rostliny a ke$e. Povrch haldy je
neustále zah$íván vnit$ními procesy
a na n%kterých místech je#t% spat$í-
te její doutnající zbytky. Viditelný
kou$, který jakoby vyv%ral z hory,
d%lá Emu magickou. Fenomenální
výhledy na celou Ostravu d%lají z
Emy velmi atraktivní místo pro
mnoho Ostravan& i náv#t%vník&
m%sta.Za p%kného po'así je odtud
nádherný výhled po okolí v'etn%
úchvatného pohledu na Ostravu.

Ur'it% nep$ehlédnete ")ert&v
mlýn" který je p$ita" livý nejen svým
umíst%ním, ale i r&znými zábavnými
akcemi a dobrým jídlem a pitím. Od
rozcestí Dubská pokra' ujete po
" luté zna' ce k památníku na Ostré
H&rce.

Odtud jsou krásné výhledy na
Bene#ov a dal#í obce. U památní-
ku se konaly manifestace lidu. 22.
zá$í1918 zde revolu' ním zp&sobem
manifestoval slezský lid za po-
" adavek samostatného státu. K
uct%ní této doby zde byl roku 1920
vybudován památník odboje.
Památník byl v prosinci 1938
fa#istickými okupanty zni' en. Jeho
trosky z&staly v#ak symbolem
národní svobody.

Od památníku se dáte po zelené
zna' ce lesem zp%t do obce. Je
mo" né jít i po silnici, projít h$bitovem
a zastavit se u hrobu otce Petra
Bezru' e. Pokud nechcete jít hned
na nádra" í, zastavte se v hosp&dce
s cukrárnou "Pod h&rkou".

Stránku p$ipravila:
Libu#e Wernerová

Výlet na haldu Emu v Ostrav%

Nedaleko Ostravy se rozkládá
obec Háj ve Slezsku. Do obce se
snadno dostanete vlakem z
Ostravy - Svinova. N%které vlaky
staví i v T$ebovicích.

Hned po východu z nádra" í
uvidíte pam%tní desku Petra
Bezru' e. On i jeho otec jsou s touto
oblastí t%sn%spjati.

Po ' ervené zna' ce se vydáte
sm%rem na )ertovo údolí, kde na
pokraji vlevo se m&"ete ob' erstvit v
hospod% "U jury". Zde je mo" né si
dát kávu nebo pive' ko Kozel.

Dále pokra' ujete krásným
údolím, kde kdysi stál vodní mlýn
Kremlica. Od roku 1955 - 1990 bylo
toto území uzav$eno. Slou" ilo jako
st$elnice Vítkovických - elezáren
pro ov%$ování zbrojního materiálu.
Dnes je znehodnoceno opu#t%nými
polozbo$enými stavbami. V záv%ru
#edesátých a na po' átku osm-
desátých let byl ji" ní konec údolí
zastav%n rekrea' ními objekty. I v
nich najdete v lét% o víkendech
ob' erstvení.

Na tuto nenáro' nou vycházku se
vydáváme ' asto s ' lenkami
ostravského klubu Amazonek a
výlet je v" dy velmi p$íjemným
zpest$ením a relaxací.

Na haldu Emu se také po$ádá
ka" dý rok Novoro' ní výstup. I
zasn%"ená Ostrava vypadá ma-
jestátn%a p&sobiv%.

Háj ve Slezsku

Vr"ek nad Hájem je nazýván od
nepam! ti "H#rka" nebo "Ostrá h#rka"
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Z HISTORIE  REGIONU

Pro zvy#ující pot$ebu ' erného uhlí v
hutnickém pr&myslu a " elezni' ní
doprav%byl 25.kv%tna 1891 zalo" en ve
Vítkovicích nový d&l pod názvem Nová
jáma (Neuschacht). Zakladatelem byly
Spojené Vítkovické kamenouhelné
doly. Název dolu byl v roce 1895
zm%n%n po synovi majitele Alberta
Salomona Rothschilda na Jáma Louis.
V roce 1892 se za'ala hloubit t%"ní
jáma. První t%"ba z p$íprav se vyt%"ila v
roce 1896. Pro d%lníky i techniky se v
letech 1895-1899 vybudovala hornická
kolonie, která se pozd%ji postupn%
roz#i$ovala. Kolonie po dostavb%m%la
77 dom&. T%"ba uhlí se postupn%
zvy#ovala a b%hem první sv%tové války
se t%"ilo ro' n%a" 250 tisíc tun ' erného
koksovatelného uhlí, vesm%s pro
koksovnu Vítkovických " elezáren.

V letech 1922-1929 byla pro-
hloubena v%trní jáma a pro t%"ní jámu
' .1 byl postaven nový parní t%"ní stroj o
výkonu 1500 Ks. Ve 30.létech byla t%"ní
jáma prohloubena na úrove* 7.patra do
hloubky 819 metr&. B%hem druhé
sv%tové války byl D&l Louis sou' ásti
koncernu Hermann Göring Werke a
1.1.1942 p$ejmenován na Zeche
Steinböck. Po' átkem roku 1943 za' ali
nacisté hloubit jámu ' .3 a do ' ervna
1944 dosáhla hloubka 133 metr&. Pro
nedostatek pracovních sil a pro velké
tektonické poruchy bylo hloubení jámy
' .3 zastaveno.

Po ukon' ení druhé sv%tové války
se d&l vrátil k názvu Jáma Louis, ale 8.
12.1946 byl p$ejmenován na po' est
velitele sov%tské armády, která osvobo-
dila Ostravu na D&l Generál Jeremen-
ko. V rámci organiza' ních opat$ení byl
D&l Generál Jeremenko p$ipojen
1.4.1958 k Dolu Hlubina a vytvo$en
nový národní podnik. V roce 1970 se d&l
p$ejmenoval na D&l Mar#ál Jeremenko
a tohoto p$ejmenování se 30.4.1970
mar#ál A. I. Jeremenko zú' astnil osob-
n%i se svou man" elkou. Od roku 1958
pokra' ovalo hloubení jámy ' . 3, které
bylo dokon' eno v roce 1966, kdy se
dosáhlo kone' né hloubky 1061,85 m.

Pozvánka do hornického muzea
Landecká expozice bá* ského

záchraná$ství je nejv%t#í svého druhu
na sv%t%. P$edstaví vám vysoce
náro' nou a rizikovou ' innost, bez ní"
by práce v podzemí nebyla mo" ná, a
techniku, která záchraná$&m umo" -
* uje pohybovat se v prost$edí, je" je v
n%kterých ohledech je#t% nep$á-
tel#t%j#í ne" kosmický prostor nebo
hlubiny mo$e.

Náv#t%vník si m&"e prohlédnout
skute' nou d&lní záchraná$skou
základnu, záchraná$skou dýchací a
o" ivovací techniku. N%které vystavené
p$ístroje p$edstavují sb%ratelské
unikáty mezinárodního významu.
Nejstar#í dochované dýchací p$ístroje
pocházejí z roku 1884 a nap$íklad
t%"ká potáp%'ská souprava Siebe-
Gorman z roku 1920 ve vynikajícím
stavu je trvalým p$edm%tem zájmu
odborník&i milovník&historie potáp%ní
a staré techniky v&bec. Expozice se
ale nezabývá jen historií - je také
pr&$ezem vývoje novodobé dýchací a
záchraná$ské techniky. Nechybí ani
výbuchovzdorné hráze a dal#í
technologie zvy#ující bezpe' nost
práce v podzemí.

Jednou z atraktivních a adrenali-
nových mo" ností, které se tu náv#t%v-
ník&m nabízejí, je mo" nost vyzkou#et
si záchraná$ský výcvik na cvi' ném
záchraná$ském polygonu. Na n%m se
simulují podmínky, do nich" se ' lenové
tým& p$i svých zásazích skute' n%
mohou dostat: nedýchatelné prost$edí,
tma, horko, hluk, stísn%ný prostor...

Nejde jen o pouhou muzejní
expozici, ale také o pietní památník
záchraná$&, kte$í zahynuli p$i výkonu
svého povolání, ve chvílích, kdy se
sna" ili zachránit své bli" ní. Pam%tní
desku se jmény 101 ' len& bá* ské
záchranné slu" by navrhl známý
výtvarník Kurt Gebauer. V pietní síni se
odehrávají i slavnostní události
související s bá* skou záchrannou
slu" bou, nap$íklad vyznamenávání
zaslou" ilých záchraná$&.

Památník

D'l Mar#ál Jeremenko Tím se stal D&l Mar#ál Jeremenko
jedním z nejhlub#ích dol& v OKR. Do
hlavy kladivové t%"ní v%"e byl
instalován ' ty$lanový elektrický t%"ní
stroj K-4000 s motorem 2500 kW. Byl
konstruován pro t%"bu z hloubky a"
1245 metr&.

Na základ%státní direktivy byla
t%"ba na Dole Mar#ál Jeremenko
utlumena a zcela ukon' ena k 31. 12.
1992. Za dobu trvání Jámy Louis
(pozd%ji Dolu Mar#ál Jeremenko)
vyt%"il d&l 28,540 mil.tun kvalitního
koksovatelného uhlí.

Dnes D&l Mar#ál Jeremenko pat$í
s.p. DIAMO a slou"í jako vodní jáma
pro celou ostravskou 'ást revíru. Na
kót% 370 m jsou v jám% '.1 instalována
t$i 'erpadla, ka"dé o výkonu 175 l/sec.
s výtla'nou vý#kou 651 metr&. V
povrchových objektech má své sídlo
vedení od#t%pného závodu Odra
s.p.DIAMO. Jako jediný d&l v ostrav-
ské ' ásti OKR nejsou zasypány jámy
s ohledem na nutnost pra-videlného
' erpání d&lních vod.

Kladivová t%"ní v%", která je
vysoká 55 metr&, je prohlá#ena za
kulturní památku )eské republiky a je
pod dohledem památká$&.

Mezi zajímavosti pat$í, " e v roce
1952 se p$i t%"b% na#el ve sloji
Osmana na 5.pat$e zkamen%lý kmen
stromu o délce 2,5 metru a pr&m%ru 30
cm. Tento unikátní nález byl v%nován
po roce 1991, v rámci oslav stoletého
výro' í od vzniku dolu, do sbírek
minerál& Vysoké #koly bá* ské - TU
Ostrava.

Vít%zslav Hettenberger
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P$i lo* ském ro' níku nap$íklad R&"e pro Algernon,
nejúsp%#n%j#í inscenace spolku Ka#par, m%la za sebou
p$es 550 repríz. Exceloval v ní Jan Potm%#il - herec,
který je u" hodn%let vozí' ká$em. A bezprost$edn%po
jeho op%tovném vynikajícím výkonu vznikl také tento
rozhovor.

+Musím $íci, " e to bylo pro mne opravdu velké sousto. V
divadelním p$edstavení musíte najít celý p$íb%h a
zkompletovat jej najednou, v#echny prost$edky p&sobí
spojit%. Ov#em to, co je v divadle celé, kamera
rozkouskuje. Av t%ch kouscích je nutno neustále mít na
z$eteli komplexní obraz postavy. Oba styly v#ak mají
osobitou vnit$ní bohatost, a proto mám herectví rád.,

+To si pi#te. D%lalo se ' ty$i m%síce v kuse. V #est ráno
nástup a kon' ilo se podle sv%tla, v interiéru i ve' er.
Po$ád jsem ' ekal, kdy p$ijde odpo' inkový den, ale
nedo' kal jsem se, byl to náro' né. Navíc tam byly
v%t#inou obtí" né scény. Vzpomínám na jednu rva' ku
na st$e#e, která byla na " ivot a na smrt, byl tam led a já
si musel dolézt pro vozík a vylézt na n%j. Nasadil jsem
do toho v#echny svoje síly, proto" e kamera
nezastavovala. Kdy" se to poda$ilo, byl jsem fakt
#(astný.,

+Ty byly taky náro' né. Týkaly se mé vlastní situace po
úraze, ' ili psychických vod, které jsem u" opustil a
znovu byly tady.,

+Ano, byli jsme tady tenkrát s Janem Ka' erem. Na p&d%
V1B probíhalo vysílání s osobnostmi, které k Ostrav%
pat$í - bylo jich asi dvacet. Zárove* jsme tam ' ekali na
zástupce stotisícové armády horník&a hutník&, aby se
vyjád$ili, jestli jsou pro revolu' ní zm%ny. Pro" íval jsem
a" extázi, ani nevím, co v#echno jsem ze sebe sypal a
oni pak $ekli: jsme pro zm%ny! Nato jsme pokra' ovali v
diskusích v divadlech Bezru' i a v Myronu. Byla to
úsp%#ná mise. P$ed p&lnocí 8. prosince jsme byli u
Devíti k$í"&, kde jsme se stavili na kafe a n%jaké jídlo.
Potom jsem usnul a dál si nepamatuji nic.,

Pane Potm%#il, je známo, &e nejste jen divadelním
hercem, Va#e herecká hv%zda zazá!ila také v
detektivním seriálu Eden. Je pro Vás výkon p!ed
kamerou náro"n%j#í, ne& na jevi#ti?

Byl pro Vás seriál Eden obtí&ný i na fyzi"ku?

Aco psychické reminiscence?

M'&ete k tomu !íci n%co bli&#ího? Úraz se Vám stal
práv% p!i cest% z Ostravy/

V'bec nic?

Kdy se vám vrátila pam %0?

V%!íte na zázraky?

Jakým zp ' sobem jste se za " al vracet do &ivota?

+V#echno znám jen z vypráv%ní Honzy Ka' era. Po$ád
mluvil na $idi' e, ale na jednu chvíli zav$el o' i. Probrala
ho velká rána do svodidel. Auto vzduchem minulo
retransla' ní stanici, n%kolik strom& a p%tkrát se
p$eto' ilo. V#ude kolem byl sníh. Mobily tenkrát nebyly
tak" e televizáci, kte$í jeli za námi, museli a" do 2 í' an
pro záchraná$e. Ti p$ijeli a po$ád se ptali: kolik vás bylo?
Kdy" se dozv%d%li, " e ' ty$i, ne#lo jim to do hlavy. Jste
jen t$i, $íkali. Já jsem toti" n%jak vypadl z auta a to auto
m%je#t%p$ikrylo.,

+V nemocnici v 2 í' anech nebyli tak vybaveni, aby m%
mohli adekvátn%o#et$it. Matn%si vzpomínám, " e m%
hlídala sest$i' ka na chodb%a dr" ela m%za ruku. Sténal
jsem jako ran%né zví$e a primá$ka p$itom volala do
r&zných nemocnic. Potom st$ih a za dva a p&l m%síce
jsem se probudil. P$ijali m%na Karláku s tím, " e #ance
na p$e" ití je tak padesát na padesát. M%l jsem tak
poran%nou hlavu a páte$, " e na banality jako je
zlomenina ky' elního kr' ku se p$i#lo a" po #esti letech.,

+Moji lé' bu provázelo n%kolik zásadních spor&
léka$ských kapacit, zapojila se do ní také jedna
senzibilka a myslím, " e práv% kv&li mému p$ípadu
n%které léka$ské kapacity u" na zázraky také v%$í.,

+V%domí sebe sama ke mn%p$icházelo postupn%. Nej-
d$íve jsem mohl jenom koulet o' ima, ale tím, jak se
v#echno pomali' ku zlep#ovalo, se ve mn%rozhostila
obrovská nad%je. Pocítil jsem ú" asný vd%k za " ivot.
Sluní' ko svítí, sest$i' ka se usmívá a já mám obrovský
dar, " e tu mohu být. Najednou se ve mn%ozvalo: a co
dál? Do " ivota, nebo do smrti? No jasn%, do " ivota! V ten
moment se ve mn%otev$ela obrovská energie a já vím,
" e ji v#ichni máme k dispozici. Situace, která vypadala
ne$e#iteln% se za' ala m%nit a zlep#ovat. Mohu hrát
divadlo, mám rodinu a jsem #(astný. A co #(astný!
Jsem nej#(astn%j#í ' lov%k na sv%t%. Potkal jsem
báje' nou " enu svého " ivota, narodil se mi syn - a pak " e
prý zázraky neexistují. V#ichni je nosíme v sob%.,

Ji$í Muladi

Jan Potm!"il

ROZHOVOR

Zázraky nosíme v #ichni v sob %
Herec Jan Potm%#il se umí radovat ze " ivota

Ka" par#v ostravský týden se u%tradi&n! odehrává v
Ostrav! a sehnat na jeho p$edstavení lístky je docela
problém. Leto" ní 7. p$ehlídka inscenací spolku
Ka" par se koná ve dnech 26. b$ezna . 3. dubna v
Divadle Petra Bezru&e a v Komorní scén! Aréna.

Hamlet
Rosencrantz a Guildenstern jsou mrtvi
Draci noci
Claudius a Gertruda
Vertigo

Divadelní spolek Ka" par p$ipravil inscenace:



O pot$eby klient& domova se stará kvalifikovaný personál,
zdravotní sestry, rehabilita' ní pracovnice a pracovníci
sociálního útvaru, kte$í zaji#(ují kulturní vy" ití senior&.

Samostatnou kapitolu zasluhuje m%stská pe' ovatelská
slu" ba, a charitativní pe' ovatelská a o#et$ovatelská slu" ba
m%sta Krnov. Slu" by poskytované v t%chto za$ízeních jsou
poskytovány senior&m, kte$í pro sv&j #patný zdravotní stav
pot$ebují pomoc. K základním ' innostem pe' ovatelské
slu" by pat$í $ada úkon&, které mají za cíl umo" nit u" ivateli
setrvání ve vlastní domácnosti a usnadnit mu zvládnutí
b%"ných denních pot$eb. Slu" by zahrnují celou #kálu
' inností od dovozu jídla, pomoci p$i osobní hygien%,
b%"ného i velkého úklidu, zaji#(ují nákupy a pod. Cena za
jednotlivé slu" by se $ídí pravidly, které jsou stanoveny
vyhlá#kou opírající se o stanovený zákon.

V moderním komplexu budov pe' ovatelské slu" by se
nachází Klub d&chodc&, který se stal oázou senior&
usilujících o aktivní pro" ití stá$í. ) lenové klubu se zú' ast* ují
r&zných kulturních akcí, zájezd&, p$edná#ek, výstav, naro-
zeninových oslav ' len& klubu. Pot$ebu spole' enských
aktivit uspokojuje p$íjemné posezení s p$áteli u kávy a ' aje,
se kterými se ' lenové klubu pravideln%schází 2x týdn%.
Klub d&chodc&je finan' n%podporován M%stem Krnov.

) innost krnovského sociálního odboru v pé' i o seniory
dokumentuje i uspo$ádání 1. Veletrhu sociálních slu" eb. Pro
náv#t%vníky veletrhu, znamenala tato akce velké
p$ekvapení. V parku St$ediska volného ' asu p$edstavilo 23
poskytovatel&svoje slu" by, o jejich" existenci nem%la velká
' ást ve$ejnosti tu#ení. Nejr&zn%j#í nabídky firem se
zdravotnickými pom&ckami, firmy s prodejem zdravé vý" ivy,
ukázky pom&cek pro zdravotn%posti" ené, mo" nost nechat
si vy#et$it krev na glykemii a cholesterol, m%$ení krevního
tlaku, ukázky rehabilita' ní pé' e, ukázky první pomoci na
figurín%,! to v#e bylo p$edm%tem neobvyklého zájmu
náv#t%vník&. Sou' ástí veletrhu, který zakládá tradici ukázek
' inností v sociální oblasti, byl i bohatý kulturní program, do
kterého se velkou m%rou a nad#ením zapojili samotní
senio$i. Do historie Krnova se zapsal veletrh nejen jako
první vla#tovka, kterou zachycuje krátký dokumentární film,
ale která je p$edev#ím dokumentem ob%tavé práce lidí,
zapojených do pé' e o staré a nemocné spoluob' any.
Nahlédnutí do jednoho z region& Moravskoslezského kraje
nabízí jen povrchní pohled na situaci, v%novanou pé' i o
staré lidi. Ukazuje v#ak, " e tato pé' e spo' ívá pln% na
bedrech obcí, na lidech, kterým zále" í na spokojenosti
senior&, na lidech, kte$í usilují o zlep#ení stávajícího
systému sociálního zabezpe' ení stárnoucích ob' an&.

R&"ena Sosýnová, Krnov

Pe" ovatelská slu &ba

Klub d ' chodc '

1. Veletrh poskytovatel ' sociálních slu &eb M%sta Krnov

K jednomu ze znepokojivých jev&dne#ní vysp%lé spole' nosti
pat$í stárnutí populace. Skute' nost, " e lidé dnes " ijí déle ne"
v p$edcházejících stoletích, je výsledkem pokroku v lé' ení
nemocí, které d$íve vedly k p$ed' asným úmrtím. Dne#ní déle
" ijící populace tak stojí p$ed problémy, kterými se spole' nost
musí zabývat. Hledání cesty k $e#ení problematiky, spojené s
nár&stem stárnoucích ob' an& je obtí" né. D%lá starosti
p$edev#ím lidem, kte$í se zabývají zkoumáním pot$eb a
po" adavk& stárnoucích obyvatel. Z pohledu samotných
senior&není pé' e o jejich pot$eby v#ak na dostate' né úrovni.
Znepokojivá je rovn%" sni" ující se úcta mladé generace ke
stá$í, která je vnímána seniory velmi citliv%.

Do pov%domí spole' nosti se #í$í prost$ednictvím médií a
p$edev#ím internetu, negativní názory mladé generace na
staré lidi. Senio$i jsou hodnoceni jako - cituji z internetové
diskuse:+Banda staroch&, na které my mladí musíme d%lat.,
Dal#í p$ísp%vek diskuse: +Víte kolik odvádím m%sí' n%? T$i
va#e pos! é d&chody. - ijete si nad pom%ry. Tak si
nest%"ujte!, Malá ukázka diskusních komentá$& vyjad$uje
krom%úrovn%autor& i my#lení té ' ásti mladých, kte$í u"
pubertální v%k mají za sebou. Pro tuto generaci se stávají
senio$i p$ít%"í, která pouze vyu" ívá sociální výhody, vysedává
u doktor&, konzumuje léky, není schopna pochopit práci s
mobilem, a u" v&bec ne s po' íta' em. Medializace t%chto
názor& upev* uje ve starých lidech pocit, " e jsou odsunováni
na okraj spole' nosti. K tomu se p$idru" uje dopad schválené
vládní reformy s minimální valorizací d&chod&, která p$isp%la
k oprávn%ným obavám senior&z budoucnosti.

Podívejme se nyní na p$ístup krnovské radnice k $e#ení
problematiky stárnoucí populace.
Krnovské odd%lení sociálních slu" eb a sociální pomoci
p$istupuje k tomuto $e#ení v návaznosti na nový zákon o
sociálních slu" bách. O tomto tématu hovo$ila vedoucí odd.
Vlasta Patíková na p$edná#ce uspo$ádané Slezskou diakonií
v rámci Informa' ní kampan%o sociálních slu" bách, které se
zú' astnili nejen pracovníci sociálních slu" eb, ale i jejich u" i-
vatelé. Ve výkladu p$edná#ky se objevil velmi ' asto pojem
komunitní plánování. Co to znamená? Toto plánování vychází
ze spoluú' asti senior&, kte$í tak mají prostor uplatnit svoje
návrhy na zlep#ení a zm%ny v sociálních slu" bách, na jejich
dostupnosti a kvalit%. Takto vytvo$ený systém by m%l být
pr&hledn%j#í i ve financování slu" eb a m%l by odpovídat tomu,
co lidé cht%jí a pot$ebují.

M%sto Krnov je z$izovatelem Domova d&chodc& pro seniory
se zvlá#tním re" imem. Objekt domova se nachází v zales-
n%né okrajové ' ásti Krnova uprost$ed krásné zahrady. V
tomto za$ízení jsou umíst%ny " eny seniorského v%ku posti" e-
né du#evními chorobami jako jsou sta$ecká demence,
Alzheimerova choroba, nebo jiné nemoci stá$í. Posláním
slu" eb domova je vytvo$ení podmínek pro d&stojný a bez-
pe' ný " ivot lidem, kte$í nejsou schopni postarat se sami o
sebe, kte$í pot$ebují stálý dohled a o#et$ovatelskou pé' i. Pro
dal#í zkvalitn%ní a roz#í$ení sociálních slu" eb rozhodlo zastu-
pitelstvo m%sta o výstavb%nového moderního objektu pro
celý region,kde se dostane pot$ebné pé' e i mu"&m senior&m.

Dal#ím druhem sociální slu" by jejím" z$izovatelem je m%sto,
je Domov pro seniory. Ubytování v moderním domov% s
kapacitou 140 l&"ek je poskytováno d&chodc&m, kte$í jsou
závislí na pomoci jiné osoby, a o které se nem&"e z
prokazatelných d&vod&postarat rodina.

Genera" ní rozdíly

Pohled do regionu Krnovsko

Sou" asný stav sociálních slu &eb

Domov pro seniory
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Senio ! i a sociální slu &by
ZE - IVOTA REGIONU

Vedení domova
podporuje zájmy
senior& ve vol-
no' asových akti-
vitách. Pat$í sem
vyu" ívání zájmo-
vé dílny ke zho-
tovování nejr&z-
n%j#ích výrobk&,
pe' ení, va$ení,
spole' enské hry,
poslech hudby,
cvi' ení p$i hudb%
a dal#í aktivity.



6. strana SeniorTip ' íslo I/2008

KULTURA V KRAJI
Kuchyn %na#ich prababi " ek v

Ostravském muzeu
"Nejen chlebem" nese sou' asná

spole' ná výstava ' ty$ muzeí zemí
Visegrádské 4 (Ostravské muzeum,
Tren' ianske múzeum, Muzeum v
Sosnowcu a Hermann Ottó muzeum v
Miskolci) v Ostravském muzeu na
Masarykov%nám%stí.

Pro spole' nou výstavu muzea
zvolila gastronomické téma. Staré
' eské p$ísloví $íká, " e nejen chlebem " iv
jest ' lov%k. Výstava v n%kolika sálech
proto p$edstavuje staré p$edm%ty denní
pot$eby, týkající se kuchyn%p$evá" n%
první poloviny minulého století.

Ostravské muzeum zvolilo interiér
hornické kuchyn% tak, jak ji známe z
domk& hornických kolonií. Jednoduchá
kuchy* ka p&sobí velmi realisticky,
dominuje jí maketa krojované postavy
" eny v " ivotní velikosti a sbírka
staro" itného nádobí.

Muzea z ma. arského Miskolce a
slovenského Tren' ína p$edstavují po-
m&cky a oblíbené p$edm%ty, vztahující
se k sala#nictví a pastevectví.
Pol#tí muzejníci p$ipravili venkovskou
kuchyni, ve které nechybí nap$íklad
replika klasické pece.

Expozici dopl* uje i spousta
historických fotografií dokumentujících,
jak t%"ký byl v minulosti ka" dodenní
zápas o ob" ivu. Velmi ochotné paní
pr&vodkyn% navíc podají i zasv%cený
výklad o ka" dém z p$edm%t& a o
typických jídlech jednotlivých kraj& tak,
" e atmosféra kuchyn% na#ich
prababi' ek vás nostalgicky pohltí.
Výstava skon' í 13. dubna a poté popu-
tuje do polského Sosnowce.

Dal#í b!ehy
festival divadla, filmu, hudby a poezie

Opava: 17.4.2008 - 27. 4. 2008

V anket% "

vedou památky opavského regionu. 2.
ro' ník ankety vyhlásil Národní památ-
kový ústav, jako instituce, spravující
desítky nejcenn%j#ích ve$ejn%p$ístup-
ných kulturních památek.

Anketa, z ní" v lo* ském roce vze#el
vít%zn%zámek v Tel' i, bude ukon' ena
25. b$ezna a vyhlá#ení výsledk& se
stane sou' ástí slavnostního zahájení
náv#t%vnické sezony 1. dubna.
Zámky opavského regionu zaujímají
p$ední místa, zatímco Radu* figuruje
na t$etím míst%, zámek v Hradci nad
Moravicí je v internetovém hlasování
zatím na prvním míst%. Více na:

O nejpohádkov %j#í hrad
nebo zámek v ( eské republice"

http://www.npu.cz/zprist/anketa/

Filmová p !ehlídka
1Kino na hranici"
30.4.2008 -  4.5.2008

Filmová p$ehlídka je zam%$ena na
prezentaci ' eské a slovenské kultury,
p$edev#ím kinematografie, ale také
hudby, výtvarného um%ní a výz-
namných osobností ze sv%ta filmu a
filmové tvorby.

P$ehlídka je zcela nekomer' ní a
nesout%"ní zále" itostí. Koná se
ka" doro' n%na ja$e v ) eském T%#ín%
a polském Cieszynie.
Místy konání jsou: Kino CENTRAL,
KaSS +St$elnice,, kino PIAST.
Divadlo A. Mickiewicza, restaurace
+Pod Targow/, , COK Dom Narodowy
a Muzeum l#ska Cieszy0skiego
(Polsko).

Po$adatel:
KaSS +St$elnice, ) eský T%#ín
http://www.festivalynahranici

Festival se zrodil v r. 1997 a jeho
hlavním principem výb%ru program&je
hledání inspirace, kreativita, hravost a
hledání nových mo" ností komunikace
prost$ednictvím um%ní.Hlavním zám%-
rem festivalových aktivit je nejen
dovézt výborné um%lce a p$edstavit
pozoruhodné um%lecké po$ady, ale
také v n%kterých akcích probudit
+domácí, tvo$ivost a aktivitu i vznik
nových um%leckých projekt&a kreací.

Festival je monotématický a od jeho
prvopo' átk& se po$adatelé sna" ili
propátrávat témata, která jsou
dostate' n%atraktivní, mnohovrstevná,
nejednozna' ná, ve kterých si m&"e
zájemce uv%domit a ov%$it nové
souvislosti, pohlédnout na v#eobecn%
známá fakta z nových úhl&, nechat se
p$ekvapovat novými interpretacemi
domn%le známého. Témata festival&
tak musí být zajímavá nejen pro
realizátory festivalu, ale i pro podobn%
nalad%nou kulturní ve$ejnost.

Ka" doro' n% tak festival Dal#í
b$ehy v m%síci dubnu p$iná#í mnoho
samostatných programových blok&,
které vybízejí k pr&zkumné um%lecké
plavb%k +Dal#ím b$eh&m,.

Rep lika dobové klasické pece

M%sto ve filmu
Statutární m%sto Opava vydalo v

rámci projektu +Opavské Slezsko - 3 v
1, film na DVD nosi' i s názvem
Opavské Slezsko. P$edstavují se tu
turistické atraktivity Opavského
Slezska po' ínaje kulturními pa-
mátkami, p$írodními zajímavostmi
nebo zajímavými akcemi a kon' e
mo" nostmi kongresové turistiky.

Dílo je zpracováno také v polské,
anglické, n%mecké, francouzské, #pa-
n%lské, a ruské jazykové mutaci. Cel-
kový náklad ' iní 1000ks.

Tato akce je spolufinancována
Evropskou unií a Moravskoslezským
krajem. Z tohoto d&vodu je dílo
neprodejné, ale bude mo" né ho získat
v M%stském informa' ním centru p$i
nákupu nad 300,- K' .
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Mezinárodní festival outdoorových
film ' 2008 6. ro" ník

Ostrava, 14.4.2008

http://www.mfof.cz

-

Kino Vesmír,
Zahradní ulice 7, Ostrava - centrum

vstupenka na 1 filmový blok - 50 K'
vstupenka na 2 filmový blok - 75 K'

Centrum kultury a vzd%lávání p.o.,
Moravská Ostrava a P$ívoz,
Vysoká #kola bá* ská, TU Ostrava

Festival se uskute' ní za finan' ního
p$isp%ní: Statutární m%sto Ostrava,
M%stský obvod Moravská Ostrava a
P$ívoz, Moravskoslezský kraj.
Více na:

Místo promítání:

Ceny vstupenek:

Spolupo$adatelé:

T%#kovické jaro

Hudební jaro na Hlu " ínsku

je název divadelní p$ehlídky, ve které
se ka" doro' n% p$edstavuje $ada
ochotnických soubor& z blízkého i
vzdáleného okolí, v' etn% místního
souboru jménem Berani. Divadlo má v
obci velkou tradici a samotná p$ehlídka
se koná ji" od roku 1956. V roce 2008
se tedy uskute' ní 53. ro' ník a v
repertoáru mají tato p$edstavení:

9. 2. 2008

Amatérský divadelní soubor TJ Sokol
Kyjovice - Divadlo Pod zámkem

1. 3. 2008

Divadelní spolek Kotou' 1 tramberk

29. 3. 2008

Divadelní soubor Chaos z Vala#ská
Byst$ice

Za' átky  v 18.00 hod.

Obec T%#kovice le" í ve Slezsku v
jihovýchodní ' ásti Nízkého Jeseníku v
bývalém okr. Opava, kraj Moravsko-
slezský, asi 10 km od Bílovce.

XVIII. mezinárodní p$ehlídka mlá-
de" nických dechových orchestr& a
ma" oretek se koná v areálu zámku v
Dolním Bene#ov%. Po$adatelem akce
je Kulturní d&m v Dolním Bene#ov%,
který realizuje $adu let významné
spole' enské a kulturní akce regionál-
ního a nadregionálního charakteru.
P$esný termín konání akce najdete na

Dolní Bene#ov je m%ste' ko na
Hlu' ínsku, které je obklopeno maleb-
nými rybníky, z nich" nejv%t#í je rybník
Nezmar. Nachází se asi 14 km východ-
n%od m%sta Opavy v mírn%zvln%né
krajin% na ji" ním okraji Hlu' ínské
pahorkatiny, na levém toku $eky
Opavy. Skládá se ze dvou ' ástí-
Dolního Bene#ova a Záb$ehu.

Jednou na silvestra aneb
P! íjemnou koupel

Vra&da v penziónu pro star #í dámy

Na správné adrese

http://www.dolnibenesov.cz

Celkem 174 projekt&se p$ihlásilo
do 15. prosince lo* ského roku se
" ádostí o dotace z Programu
podpory aktivit v oblasti kultury na
rok 2008 v kraji Moravskoslezském.
Osmnáct z nich bylo vy$azeno,
proto" e nespl* ovaly zadání a
formální po" adavky a z $ádn%
p$ihlá#ených krajské zastupitelstvo
schválilo dotaci pro 32 projekt&.

+Finance poskytnuté v rámci
tohoto Programu jsou rozpo' tovými
prost$edky Moravskoslezského
kraje. Jejich poskytování, pou" ití a
vyú' tování se $ídí platnými právními
p$edpisy a podmínkami, které
schválilo zastupitelstvo kraje,,
vysv%tluje nám%stek hejtmana Bc.
Petr Adamec. +Uznány jsou pouze
neinvesti' ní náklady, p$i' em"
minimální dotace na jeden projekt je
50 000 K' a maximální 200 000 K' .
Finan' ní spoluú' ast " adatel& z
jiných zdroj&pak musí tvo$it nejmén%
padesát procent.,

Jako priority byly v Programu
hodnoceny zejména jedine' nost a
aktuálnost, vyhledávání a výchova
mladých talent&, uchování a rozvoj
kulturního d%dictví i tradic Moravsko-
slezského kraje, nebo vytvá$ení
integra' ních prvk& v kulturním spo-
le' enství region& kraje. Jinými slovy
jde o festivaly, koncerty a p$edsta-
vení nadregionálního významu,
literární, výtvarná i audiovizuální
díla, kulturní periodika, významné
výstavy a pod.

+Na dvaat$icet projekt&, týkajících
se kultury v kraji, rozd%lilo za-
stupitelstvo p$ibli" n% 'ty$i a p&l
milionu korun,, dopl* uje Petr
Adamec. +Schvalovací proces byl
naprosto transparentní a jeho
výsledky jsou ve$ejn%p$ístupné na
adrese:
www.kr-moravskoslezsky.cz

Granty pro kulturu v kraji jsou
rozd %leny

Muzeum Novoji " ínska
15. 2. - 20. 4. 2008

N)* NÁ KRÁSA MOTÝLÍCH K + ÍDEL

"B , H ( EST, VLAST" hrabat
Kinských ze zámku Le #ná

Výstavní sály Muzea v Bílovci

MAGDA VA - ICOVÁ - "NOHAMA NA
ZEMI A HLAVOU V OBLACÍCH"

Muzeum Fren #tát pod Radho #t%m

PANENKY A JEJICH SV ) T

Nový sál Muzea v P ! íbo!e

K+ Í* - Znamení utrpení i nad %je

Muzeum Beskyd Frýdek- Místek

S v' ní tabáku

Motýli severní Moravy ze sb%r& Jana
Kozla a Karla Kavky.

21. 2  - 8. 6 2008

Výstava z p&vodních sbírek rodu
Kinských zámku Le#ná u Vala#ského
Mezi$í' í.

15. 2 - 30. 4. 2008

Výstava tapisérií Art-protis
Výstava je prodejní

7. 2. - 13. 4. 2008

Výstava je po$ádána ze sbírek Jany
R&"i' kové z Prahy

28. 2 - 3. 8. 2008

Výstava k$í"& ze sbírek muzea

do 20. 4. 2008

Výstava ze sbírek Muzea Vyso' iny
T$ebí' a Muzea Beskyd seznamuje s
historii dýmek, ku$áckých pot$eb a ta-
báku u nás a ve sv%t%. Dýmka je sama
o sob%krásná v%c, dovede okouzlit i ty,
kte$í nikdy nekou$ili. Dýmky jsou n%co,
co jejich sb%ratelé u" po staletí
obdivují.

kv%ten  2008

Nám! stek hejtmana Bc. PetrAdamec

Aktuáln %v muzeích





Vy po$ád jen o sladkostech ke káv! , o ty nestojím. V
kavárnách se také jedlo, kdy%bylo za co. Ve virtuální by se
také mohlo. Ob! d mám v poledne (jsem v Kanad! ,u vás je
18:00) a poslouchám p$i tom CNN. Dnes byl zbytek sepií ze
v&erej" í ho ob! da. Umím je výborn! p$ipravit s trochou man-
%el&iny pomoci. Je to pochoutka, stejn! tak jako dne" ní
ve&e$e, grilované jehn!&í %ebírka, super pochoutka. D! lám
vám chut! ? To by mne pot!" ilo.'

(Ahoj v" ichni! P$i" la jsem na chvilku, jen abych Vás
pozdravila, pá&mám dnes pracovní sobotu. Uklízím trochu
tady v baráku na p#d! . Na" la jsem tam spoustu ,,poklad#'
jako staré dopisy a pohledy je" t! po mamce a tet! , jejich
poznámky, zápisy, kancionály, pár fotek, prastaré dámské
kabelky, hra&ky, boty, rukavice, rádia, nádoby, ná$adí, ná&iní
a podobné ,,vzácnosti' . N! co jsem schovala, zbytkem jsem
naplnila popelnici. Dnes to v" ecko uklidit nezvládnu, budu
je" t! pokra&ovat. Tak zatím p$eji V) EM krásný zbytek
soboty a celou ned! li. A* vám kávi&ka chutná. Já mám
%ííííze+!!! Jdu si dát lim&u.' (Vlasta)

(Tak jsem si Wiky, cht! la k Tob!
p$isednout pod %lutý slune&ník na kus $e&i u vo+avé kávy s
kopcem " leha&ky. Místo toho celý den pendluji u sporáku,
proto%e p$ijela pravnou&ata, která se v" ak b! hem dne z
tou%ebn! o&ekávaných zlatí&ek prom! nila v demoli&ní &etu.
Na druhé stran! , kdy% &lov! ka láskypln! obejmou &tvery
malé tlapky, nebo kdy%závodí div se nep$erazí, kdo bude
d$ív u babi&ky na klín! , co m#%e &lov! ka ud! lat "*astn! j-
" ím?'

(Co se oken tý&e,
mohu poslou%it zlep" ová&kem.Totální vým! na skel!!! Dámy,
chybí vám vrozená mu%ská genialita!'

Ale vra(me se ke starostem v#edního dne, jak se
odrazily na stránkách virtuální kavárny:

R&"enka si post%"ovala:

To odpov%d%la R&"ena na reakce plné porozum%ní.
Mohlo by se zdát, " e do kavárny chodí jen samé dámy. Ale
objevili se i pánové, a to velmi vtipní, se' t%lí a veselí,jejich"
p$edstavitelem se stal pán pod p$ezdívkou Kmet. Ten mj.
poradil dámám, jak dob$e umýt okna.

V takovémto dobrosrde' ném duchu se odehrává kon-
verzace, týkající se mnoha obor& lidské ' innosti. A kdo se jí
ú' astní? No, senio$i p$ece. A kdo je senior? P$edstava, " e
senior je vetchý d%de' ek ' i babi' ka v domov%d&chodc&, je
naprosto scestná. Realita je taková, " e se na stránkách
Seniortipu vyskytují p$evá" n%ti, co mají doma dospívající ' i
dosp%lé juniory, kte$í donutili své p$edky stát se seniory. Ti
d&chodci jsou tam ov#em také, ale " ádný z nich není starý
duchem! M&"ete se p$esv%d' it p$i náv#t%v%virtuální kavár-
ny Seniortipu. Rádi vám nabídneme virtuální kafí' ko se
#leha' kou, ba i grog ' i sva$ák, bude-li zima a nevlídno.
Jsme zaru' en%nejlevn%j#í!

Kavárna je místo, kam ' lov%k zamí$í, kdy" si chce u" ít
klidu a pohody, vypít kávu ' i smlsnout si na dobrot%. A také se
sejít s p$áteli, probrat denní radosti i strasti, pot%#it sebe i
druhé. Ne v" dy se hodí do kavárny zajít. M&"e být o#klivo,
zima. Nechce se p$evlékat, m&"e být málo ' asu, ' i pen%z na
útratu. A také v ní nemusí zrovna sed%t ten, s kým bychom se
cht%li sejít. Prost%t%ch p$eká" ek m&"e být vícero. Jedna
kavárna je v#ak otev$ena nep$etr" it%, 24 hodin denn%, lze do
ní vstoupit kdykoliv, oble' eni jakkoliv, dokonce i s cigaretou a
neobt%"ovat neku$áky. Vy$'ená slova v ní najdou svého
adresáta za pár minut, nebo a" za pár hodin. A ten odpoví,
poradí, vyjád$í se, tu vtipn%, tu vesele, tu smutn%ji. Ta kavárna
je virtuální a najdete ji na adrese , na stránce
diskuse. Byla otev$ena v tichosti u" asi p$ed dv%ma roky.

Toto tehdy napsala z$izovatelka virtuální kavárny Gertruda a
její nekonven' ní nápad se ujal. Zakrátko se objevily první
reakce a kavárna o" ila.

+

Jiná náv#t%vnice, Petra, pí#e:

,
Tak, jak se lidé v kavárn%seznámili, za' ali se d%lit i o

rodinné radosti. Dobromila neváhala oznámit narození
vnuka.

,
Jak ' as b%"el, pro n%které jednotlivce ' i jednotlivkyn%se

kavárna stala vítaným místem pro odsko' ení. Janina u" z
toho byla trochu ne#(astná:

I mraky se p$ehnaly, to kdy" náv#t%vnice z Nizozemí vyjád$ila
podiv nad tím, " e si n%které ú' astnice odskakují do kavárny v
pracovní dob%. Ale i s tím se ú' astníci vypo$ádali, kdy"
vyjád$ili tento názor:

Ze zahrani' í v#ak p$icházely i pozitivní krajanské p$í-
sp%vky. Tak nap$íklad Mirek v daleké cizin%vzpomínal: +V
padesátých letech jsem chodil na kávu se sodou, n%kdy
jenom sodu, nejd$íve v Ostrav%do kavárny Fenix, a pak v
Brn%do Slávie.

(Tak mám tady p$ed sebou op! t své kafí&ko po dobrém
sváte&ním ob! d! a pot$ebu sd! lit své pocity. Celý %ivot, tak
jako ka%dý, hledám. Hledám lásku, dobré slovo a lidské teplo.
Toté%se sna%ím rozdávat sama v" em pot$ebným. Bohu%el s
p$ibývajícími léty to jde h#$a h#$. Je to snad proto, %e je p$íli"
hektická doba, ve které %ijeme. Nejsme schopni nalézt v sob!
&as ani pochopení. Touto virtuální kavárnou jsem cht! la
p$isp! t k tomu, abychom se zastavili, zklidnili a naslouchali.
Zkuste se zamyslet, ur&it! to vnímáte taky tak, jen to $íct.
Vyjád$ete se na obrazovku svého po&íta&e a roz" i$te $ady.'

Ahoj holky, tak na " álek kávi&ky sko&ím na chvilku. Byla
jsem ly%ovat na Velké Ra&i a bolí m! celý &lov! k. Ale je to
první kr#&ek k hubnutí. Bolí m! shnilé svaly a já jsem se
rozhodla, %e budu více sportovat ne%vysedávat u PC. Ale na
kavárni&ku si najdu &as. ) koda, %e je jen virtuální.'

(Vá%ení p$átelé, po dnech nejis-
toty jsem kone&n! u nového po&íta&e, bohu%el je chyt$ej" í ne%
já a " kodolibý - d! lá si, co chce, a co já neumím. Prosím o
jakékoli potvrzení kontaktu. Sta$enku pot!" í, %e funguje n! co,
&emu rozumí - je" t! . Hezké jaro a a* ta voda plyne...

(Moji milí virtuální p$átelé, sd! luji vám, %e jsem se stala
babi&kou, mám první vnou&átko - kluka. Syn má 38 let, tak se
nedivte, %e jsem tak ráda, %e jsem se do&kala a tuto mo%ná
pro ostatní banalitku, sd! luji. Pot$ebuji se s n! kým o svou
radost pod! lit a na" e seniorské stránky nikdy nezklamaly.

(Dám si dvojku dobrého bílého
vína a trochu pop$emý" lím o tom, jak se stávám &ím dál víc
závislá na internetu. Kv#li n! mu n! co p$ipálím, proto%e od
va$ení &asto odbíhám a nejrad! ji mám Seniortip. Kdy%je
porucha na internetu, jsem z toho nervózní.'

(Mrzí mne ty jedovaté p$ísp! vky, které
napadají lidi, kte$í si v pracovní dob! odsko&í na Seniortip. A*
mi nikdo nevypráví , %e p$ijde do práce a bez p$estání maká, to
pak není &lov! k ale robot. Kdy%si &lov! k svou práci ud! lá, tak
pro&by na chvíli nemohl n! co napsat do diskuse.'

www.seniortip.cz
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Jsme zaru " en%nejlevn %j#í!
ZE - IVOTA KLUBU

Ivo Antu#ek
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INSPIRACE

S p$ibývajícím v%kem odkládáme své nikdy nespln%né
touhy. Musíme se vzdát i t%ch, které se u" opravdu nemohou
nikdy naplnit t$eba" e budeme svým p&vabem okouzlovat
okolí, t$eba" e si n%jaká " ena ' i mu" pov#imne na#í krásy,
#armu. To v#e je ji" minulostí. N%které touhy se v#ak je#t%
splnit mohou a já vám povím o jedné celo" ivotní touze, která
se naplnila, i p$es vysoký v%k.

Man" elovo mládí pat$ilo vojn%a potom dlouhé nemoci.
Na vojn%i v lé' ebn%se setkával se slovenskými partnery, kte$í
si vojnu i lé' bu zp$íjem* ovali slovenskými písni' kami. Podlehl
jejich kráse natolik, " e se do nich zamiloval. A kamarádi ho
museli v#echny písni' ky nau' it. Jednou n%který z nich p$inesl
pí#(alku a snad i fujaru.A tak man" el získlal na celý " ivot mimo
lásek osobních, lásku ke slovenským písni' kám a k fuja$e.
Kdykoliv zaslechl n%kde n%koho hrát na fujaru, v#e muselo
ztichnout a on s mra" ením po celém t%le zbo" n%naslouchal.

Kolikrát jsem si $íkala, " e bych mu tento zvlá#tní
hudební nástroj n%kde sehnala. Nebyla p$íle" itost. A" kdy"
man" el p$e#el do onoho v%ku star#ích a blí" ilo se mu sedm
k$í" k&, najednou byla k mání fujara, dokonce za p$ijatelnou
cenu. Tak dostal k svátku dárek, který u" nikdy ne' ekal.

Mnoho let jsme u" sami,vnou' ata nám dávno sesko' ila
z klína, a obla" uje nás jen jezev' ice Barunka. A najednou
vstoupila do na#eho " ivota dlouhá d$ev%ná trouba vyrobená
mladým kum#tý$em z Velkých Karlovic z bezového d$eva a
neustále pobízí man" ela, aby ji objímal a foukal.

Nikdy se nevzdávat nad %je

ovcí. Ale pro' ne, v" dy( fujara - nejsvéráznej#í
slovenský hudební nástroj pat$il kdysi ba'& m.
Nev%$ili byste, ale i tak se dá oddálit a zp$íjemnit
stárnutí - kusem bezového d$eva.

Hana Jura' áková

Chcete  také  inzerovat v SeniorTipu? Kontaktujte  nás - tel. " íslo 728 466 105

www.svethostingu.cz

Umíme poradit! M&"ete konzultovat
v#echny va#e problémy, týkající se
pojistných smluv. Finan' ní poradce
vám doká" e analýzou v#ech va#ich
smluv sd%lit, zda-li va#e uzav$ené
smlouvy jsou efektivní, zda-li n%které
poji#t%ní neplatíte zbyte' n%.

PENZIJNÍ P+ IPOJI- T) NÍ - Víte &e:

STAVEBNÍ SPO+ENÍ - Víte &e:

MAJETKOVÉ POJI - T) NÍ

INVESTICE - garantovaný úrok

- na penzijní p$ipoji#t%ní p$ispívá stát a to a" 1800
K' /ro' n%?

-lze z penzijního p$ipoji#t%ní vy' erpat bez jakýchkoliv
postih&a" 50% naspo$ených pen%z?

- existuje penzijní fond, kde m&"ete vkládat a vybírat
mimo$ádné vklady?

- m&"ete mít více smluv na stavební spo$ení?
- je#t%m&"ete navý#it cílovou ' ástku u starých smluv
se zachováním státní podpory 25% ?

- Neplatíte n%která rizika zbyte' n%-povode* ,záplava
- Víte kolik vám poji#(ovna vyplatí v p$ípad% #kody?
- Je va#e spoluú' ast p$im%$ená?

Spole' nost senior, Na Jízdárn%18, Ostrava 1
(za Krajským ú$adem). Sch&zku je mo" né si do-
hodnout telefonicky nebo meilem:
E-mail: pojisteni@seniortip.cz
tel.: 775 220 067; 775 220 068

Budete se divit, ale i v tak
vysokém v%ku se rychle nau' il
hrát a p$eru#ovat ony smutné
slovenské písni' ky táhlými
zvuky fujary. Nau' il se hrát, a
najednou snad tím foukáním
získal jako by nový pohled na
" ivot, omládl psychicky i
fyzicky a za' al uskute'* ovat
plány, které u" byly pro jeho
v%k dávno odlo" ené.

Dojal svou hrou spo-
lu" áky, kdy" se setkali po
padesáti sedmi letech po
maturit%, slzeli sta$í i mladí
ú' astníci sout%"e Hlavnice A.
C. Nora, a poslouchá ho v" dy
ve' er celé údolí Velký Lipový,
a snad i stádo sousedovic
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VÁ1 P2 ÍB3H

U" je to dávno. Bylo nám patnáct a bylo to na chmelové
brigád%. D%j tohoto p$íb%hu se odehrál na malém ven-
kovském h$bitov%, kdesi na Rakovnicku.

Dnes si u" ani po$ádn%nepamatuji co nás to tenkrát s
mojí spolu" a' kou Ani' kou napadlo. Mo" ná n%kde u ko$ene
na#eho bláznivého nápadu byla snaha dokázat si jak jsme
odvá" né a state' né. A' koliv jsme si to nep$ipou#t%ly, svoji
roli sehrála i snaha vytahovat se svojí odvahou p$ed ostatní-
mi i p$ed sebou samými. Dnes se tomu $íká adrenalin. Tenkrát
jsme se rozhodly, dokázat svoji nebojácnost p&lno' ní
náv#t%vou místního h$bitova.

Od na#í ubikace vedla pra#ná cesta táhnoucí se
nekone' n% dlouhými dv%ma kilometry k opu#t%nému
venkovskému h$bitovu. M%síc osv%tloval ztichlou krajinu s
mírnými kopci a rozsáhlými chmelnicemi. 1 ly jsme rychle,
pono$ené do t%kavých my#lenek p$eru#ovaných pouze zvu-
kem na#ich vlastních krok&. Ve spící vesnici se v dálce ozýval
#t%kot psa ve kterém bylo n%co uklid* ujícího, " ivoucího, co
m%vracelo od na#eho hloupého nápadu do reality. +Vrátíme
se?, zeptala jsem se. +Ne!, odpov%d%la Ani' ka. Rozhodnost
v jejím hlase mi byla najednou protivná. Ml' ky jsme
pokra' ovaly dál dokud se p$ed námi neobjevila alej staletých
lip, lemujících po obou stranách hrbolatou cestu vedoucí ke
h$bitovu. Na konci aleje prosvítala v m%sí' ním sv%tle nízká
h$bitovní ze. , kterou p$evy#ovala v%"i' ka kdysi bílé márnice
a n%kolik strom& s podivn% zkroucenými v%tvemi. V
panujícím bezv%t$í bylo cítit pach tlejícího d$eva.

Do#ly jsme k #iroké " elezné brán%. Zdobeným m$í" ovím
bylo vid%t hroby s vyvrácenými náhrobky, ' erné siluety d$ev%-
ných k$í"& p$ipomínaly rozpa" ené ruce zvoucí do náru' e.
Cítila jsem jak se m%zmoc* uje strach.Ani' ka sáhla na kliku.
Bylo zam' eno. +Musíme p$elézt bránu, za#eptala. +Leze#
první?, Neodpov%d%la jsem. +Projdeme p$es celý h$bitov a na
druhé stran%p$elezeme p$es zídku., Chvíli jsme stály neroz-
hodn%, beze slov. Znovu jsem jí cht%la navrhnout, " e se rad%ji
vrátíme, ale to u" Ani' ka s nepochopitelnou odhodlaností
za' ala p$elézat bránu. Uv%domila jsem si, " e se ve mn%mísí
pocity obdivu, závisti a strachu. Za chvíli bylo sly#et jen
sk$ípání písku a kamínk&pod utíkajícíma nohama.

Osam%la jsem. Zmocnil se m%p$í#erný strach. Hr&za z
' ehosi neznámého o ' em jsem byla p$esv%d' ena, " e existuje
za t%mito zdmi. N%co, co vzlíná ze starých hrob&, aby prosá-
klo do v#ech mých pór&, do mého my#lení, n%co, co m%chce
vtáhnout k sob%! a ' íhá. T%"ké mrtvé ticho umoc* ovalo
strach, který za' al prostupovat celým mým t%lem k bu#ícímu
srdci. V#echen d%s pro" ívaný kdysi v d%tské fantazii vy-
plouval na povrch mého v%domí. Sna" ila jsem se zapla#it z
mysli hr&zný obraz mrtvol z brn%nské krypty Kapucín&, který
m%jako no' ní m&ra pronásledoval v mých d%tských snech,
aby se znovu objevil tady.

P$ed mýma vyt$e#t%nýma o' ima procházelo defilé mrtvých
mnich&.Defilé umrlc&. Nekone' né minuty úd%sného strachu.

Najednou se vedle mne ozvalo prudké dýchání. Vzpa-
matovala jsem se. Ani' ka p$ib%hla celá udýchaná. V jejím
hlase, kterým m%pobídla k p$elezení brány bylo jakési #(ast-
né, uklid* ující vít%zství. Upozornila m%, abych dala pozor a"
polezu na druhé stran%na zídku, " e je tam propadlý hrob.
Vte$iny strachu, které zmizely s jejím p$íchodem se vrátily.
Okam" ik rozhodování. A pak - v jakémsi nevysv%tlitelném
záblesku rozumného my#lení jsem se rozhodla ten strach
p$emoci, zbavit se ho jednou prov" dy. Projdu h$bitovem.

Dotkla jsem se oroseného kovu brány a hledala nohou
výstupky kudy p$elezu na druhou stranu. Vzáp%tí jsem se
ocitla na p&d%h$bitova. Uv%domovala jsem si jen t%"kou
v&ni trávy a bledý svit m%síce, který dopadal na náhrobky.
Ticho bylo tak zvlá#tní, " e moje napjaté smysly jakoby
vnímaly nesly#itelný #elest, kterým dýchají stromy, trávy,
rostliny. 1 la jsem schváln%velmi pomalu, nedívala se vpravo
ani vlevo v jakémsi podivném soust$ed%ném útlumu v%domí,
které zabra* ovalo propuknutí strachu. Kamenitá, zarostlá
cesta vedoucí od brány ke konci h$bitova po necelých sto
metrech kon' ila rozpadající se cihlovou zdí. Cíl mé cesty. Cíl
mého boje se strachem. P$i pohledu na zídku jsem si najed-
nou uv%domila, " e jsem to dokázala. Zvládla jsem to! Do
v#ech mých " il se vléval nádherný, zázra' ný klid. V tom
okam" iku jsem v%d%la, " e se mi poda$ilo zbavit se strachu.
Jednou prov" dy. Cítila jsem jak m%zaplavuje pocit opojného
#t%stí. U" jsem se nebála. Oto' ila jsem se a klidnýma,
v%doucíma o' ima jsem p$ehlédla celý ten tichý venkovský
h$bit&vek zalitý m%sí' ním sv%tlem. V duchu jsem pop$ála
t%m neznámým mrtvým a( odpo' ívají v pokoji. Obe#la jsem
propadlý hrob a p$elezla h$bitovní zídku.

Ani' ka na m% 'ekala v lipové aleji a p$ivítala m%slovy:
+Proboha kdes byla tak dlouho, já jsem tady umírala stra-
chem, jestli se ti n%co nestalo., Usmála jsem se #(astn%:
+Ani' ko, já jsem málem um$ela p$ed tím., Rozb%hly jsme se a
utíkaly celou cestu a" na ubikaci, na#ly svoje slamníky a
hupsly pod deky. Ráno se nás spolu" a' ky ptaly, jestli jsme
byly na h$bitov%. +Byly,, odpov%d%ly jsme dvojhlasn%.
+Kecáte,, $ekla samozvaná p$edsedkyn%na#í t$ídy a dodala:
+A' koliv! vy dv%jste byly v" dycky p%kn%pra#t%ný!,

R&"ena Sosýnová

Pam! tníci, vzpomínejte! - Vzpomínky, které si nosíme v
hlav! , mají jednu nevýhodu, dokud je nenapí" eme na papír
nebo nevyprávíme, nem#%e do nich nikdo nahlédnout. Je
velká " koda odcházejí-li do nekone&na s námi, ani%by
zku" enosti, pou&ení, radost byly odevzdány jiným. V rubrice
(Vá" p$íb! h' se sna%íme zabránit této ztrát! . Spolu s vámi
chceme popisovat d! jiny v" edního dne oby&ejných lidí od
d! tství, p$es poznávání sv! ta k podmínkám %ivota a práce, a%
po p$eká%ky, které bylo pot$eba p$ekonávat. T!" íme se na
va" e dopisy, ozna&ené heslem (Vá" p$íb! h' . Do jednoho
(p$íb! hu' se te, s námi p$eneste-

Kdy &strach má velké o " i

na setkání senior ' a zdravotn %posti &ených s
!editelem ostravské Charity Martinem Pra &ákem na

téma: "Pé " e o seniory není nikdy dost"

16. dubna v 15 hodinSetkání se uskute' ní v klubu
Atlantik, ulice ) s. Legií ' íslo 7 v Ostrav%

Ú' astníci se seznámí s rozsáhlou pé' í za$ízení
Charity o seniory a zdravotn% posti" ené ob' any v
Ostrav%. Dozvíte se nap$. o G-centru v Ostrav%-Záb$ehu
a hospici Sv. Luká#e v Ostrav%-Vy#kovicích. Promítány
budou rovn%" ukázky z provozovaných za$ízení a
poskytnuty informace o provozních podmínkách a
mo" nostech u" ivatel&. Vyu" ijte p$íle" itosti k získání
konkrétní informace o za$ízeních, které jsou pro
generaci senior&mimo$ádn%pot$ebné.

: Rada koordina' ního centra senior&
a zdravotn%posti" ených v Ostrav%
Za organizátory zve

Na#e pozvánka
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Richarde, pokud vím, byl jsi jako autor v roce 2007
velmi pilný. Výsledkem toho jsou t ! i nové knihy, na
kterých " tená! objeví Tvoje jméno. Zastavme se nejd ! íve
u titulu * ivot na oblaku - 1 + 10 lidských osud ' . Co t%
p! im%lo zajímat se o osudy hendikepovaných lidí a
zachytit je v literárním zpracování? Byl to osobní citový
podn %t, nebo jsi vy #el vst ! íc po &adavku n %jakého
sponzora?

,,Skute' n%se jednalo o citový podn%t, tak" e objednávka
byla niterní a bez záruky na vydání publikace, co" se
nakonec poda$ilo díky ro" novské místostarostce paní M.
Blinkové, její" silnou stránkou je sociální cít%ní, zvlá#t%
týkající se hendikepovaných lidí. Poda$ilo se jí p$es PhDr. Z.
Malcovou z Ministerstva kultury ) R získat na vydání kní" ky
peníze, tak" e p$íb%h knihy jako takové m%l #(astný konec. K
nám%tu jsem p$i#el n%kdy v prosinci roku 2006, kdy zdej#í
m%stská knihovna uspo$ádala spole' nou besedu
hendikepovaných a #kolní mláde" e, pod názvem Ko$eny a
ko$ínky. P$izvali mne a tam se p$ede mnou rozev$ely p$íb%hy
nejen hendikepovaných lidí, ale i t%ch, kte$í jim pomáhají
v' lenit a uplatnit se ve spole' nosti. Byl to impuls, který mne
p$im%l vrhnout se do této práce tém%$bezhlav%, ani" bych
m%l tu#ení, jak bude vydání kní" ky zaji#t%no. V#echny " á-
dosti a prosby o sponzorování vy#ly bez ohlasu. A" paní
místostarostka Blinková a doktorka Malcová vydání knihy
zachránily. Jistým specifikem knihy je to, " e není ve volném
prodeji, ale je ur' ena ' ty$em organizacím, které o posti" ené
pe' ují. Kní" ky si samy prodávají a zisk z prodeje je pro n%
ur' itou formou pomocí. A také - jako autor jsem nepo" adoval
" ádný autorský honorá$, to je m&j p$ísp%vek pro n%.,

"Za jednotlivými lidmi jsem #el s tím, " e musíme hovo$it
o v#em a naprosto otev$en%, jedin%takto mohla mít jejich
výpov%. sílu. P$istoupili na m&j po" adavek a stejn%jako p$ed
rokem i dnes mohu $íct, " e na mne jejich výpov%di ud%laly
skute' n%hluboký dojem. Pokud se mi poda$ilo problémy a
pocity t%chto posti" ených p$iblí" it, pak u" to pova" uji za
úsp%ch. P$i#ly p$íznivé ohlasy od lidí znalých literatury, ale
zejména si cením p$íznivých ohlas& od t%ch, o kterých se v
kní" ce pí#e, a také z $ad ' tená$&, jejich slova byla n%kdy
skute' n%hodn%niterní a dojemná. Toho si velmi cením.,

Kdy & jsem se za " etla do * ivota na oblaku,
vzpomn %la jsem si na osud t %lesn % posti &eného, ji &
zem!elého, spisovatele Pavla Tobiá #e z Lichnova. Jeho
um%lecká díla vycházela z tí &ivých osobních zku #eností,
pro &itk ' a jsou velmi p ' sobivá. Ty jsi &ivot
hendikepovaných zachytil pohledem zven " í, asi v %!í#, &e
i takový je nezbytný a hodn %vypovídající...

Te. se ohlédn %me za kní &kou Ro &novská v %&,
týkající se historie a nedávné rekonstrukce kostela v
Ro&nov %. Jsi jedním z jejích autor ' ...

,,Rekonstrukce bán%kostela V#ech svatých v Ro" nov%
pod Radho#t%m probíhala od kv%tna 2007 do poloviny ledna
2008. P&vodní d$ev%ná konstrukce u" byla v tak #patném
stavu, " e k$í" ek v nejvy##ím bod%byl vychýlený asi o dvacet
centimetr& z osy. Tak" e byl nejvy##í ' as pustit se do
rekonstrukce. Zp&sob, jakým byla provedena, pova" uji
p$inejmen#ím za evropský unikát. Le#ení od zd%né ' ásti v%"e
a" po k$í" ek v padesátimetrové vý#ce bylo budováno jako
samonosné a bez ukotvení, aby se co nejvíce p$iblí" ilo k
samotné báni, tak" e kdo vystoupil a" na nejvy##í bod, mohl
se doslova pohoupat. Bá* kostela byla následn%
demontována a" po zd%nou ' ást v%"e, uvnit$dokonce je#t%o
dv%patra ní" a" po zvony, pak znovu s pou" itím p&vodních
technologií postavena ve stejné podob%. I kdy" jsem se k té
práci zpo' átku vlastn%jen p$ipletl, nakonec jsem ji sledoval
po celou dobu a tém%$denn% #plhal p%tadvacet podla" í a"
nahoru ke k$í" ku. Bylo nade v#e jasné, " e o tak velkém díle
musí z&stat n%jaký dokument. Publikaci zast$e#il místní farní
ú$ad. Navíc byly v makovici nalezeny historické dokumenty z
let 1876 a 1909, o který nebylo jisté, zda tam skute' n%jsou. A
do makovice byly vlo" eny sou' asné dokumenty jako
poselství pro potomky za sto a" sto padesát let. To v#e prost%
nebylo mo" né ponechat bez pov#imnutí. Dnes mohu s
ur' itým sebeuspokojením $íci, " e jsem byl u toho. A krom%
ú' asti na publikaci formou reportá" í jsem o rekonstrukci
p$ipravil také fotodokument na DVD z n%kolika tisíc
po$ízených snímk&. V#ichni zú' astn%ní chápali zále" itosti
kolem rekonstrukce tak, " e jsme p$ijali poselství na#ich
p$edk&a vyslali sou' asné poselství na#im potomk&m. A to je
skute' n%silný motiv.,

+Nebylo to zase a" tak nesnadné. Znamenalo být na
míst%, kdy" se n%co d%lo. Klást otázky lidem, kte$í své vysoce
odborné $emeslo brali tak samoz$ejm%, " e o n%m v&bec
necht%li hovo$it. Psal jsem tyto reportá" e p&vodn%pro místní
' trnáctideník Spektrum Ro" novska a to znamenalo um%t
odhadnout, v jakém stadiu rekonstrukce bude v den vydání,
to jest asi týden po uzáv%rce. Na#e vzájemné vztahy s
$emeslníky byly nakonec tak dobré, " e kdy" jsem musel v zá$í
2007 na t$i dny do Letohradu na vyhodnocení literární
sout%"e literatury faktu - E. E. Kische, tak se mne tesa$i po
návratu ptali, jestli jsem se na n%nena#tval, " e jsem se na
le#ení n%kolik dn&neukázal. Musel jsem jim zaji#(ovat noviny
s reportá" emi, p$im%t je, aby se #li podívat na výstavu o
rekonstrukci v%"e, kde byli vyobrazeni na $ad%fotografií.

Mnozí " tená! i si asi nedovedou p !edstavit, jak se
literatura faktu pí #e/

Richard Sobotka(vlevo) ocen!ný Cenou hejtmana
Moravskoslezského kraje za literární dílo Bezruký Frantík

Novinky z dílny spisovatele a noviná !e
Richarda Sobotky
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Pak u" se o tyto dokumenty sami zajímali a krom%publikace
si vy" ádali také DVD s fotoreportá" í. Tak" e krom%
dokument& ulo" ených do makovice také vím, kde jsou
ulo" eny dokumenty pokrýva' e z roku 1909 a sou' asných
pokrýva'& , kde je pro budoucí generace vlo" ena schránka s
publikací Ro" novská v%". Vlastn% to v#echno nebylo nic
jiného, ne" jen práce, pravda - ' asov%dosti náro' ná, ale jen
práce.,

,,V Ro" nov%a ve dv%st%let staré d$ev%nce na úpatí
Radho#t% "ijeme obklopeni p$írodou, mnohdy je#t% dosti
drsnou. Krom%toho se p$írodní tematikou zabývám desítky
let, vznikla $ada povídek z prost$edí Beskyd a kone' n%i má
v&bec první kní" ka, P$íb%h toulavého kocoura, se tématu
nespoutaného " ivota v p$írod%dotýká.

Pro' etl jsem $adu knih o p$írod%, lesnictví, myslivosti a
podobn%. K mým stále oblíbeným spisovatel&m pat$í Jack
London, J. O. Curwood, Jan Vrba a jiní dob$í znalci p$írody.
Otec mé " eny byl vá#nivý myslivec a s dal#ími jsem se dob$e
znal. Tak" e, kdy" p$i#la nabídka pustit se do tohoto tématu s
trochou nadsázky mohu $íct, " e kní" ka u" byla tém%$z
poloviny napsaná. Nicmén%rozumy jsem ' erpal p$edev#ím
od ing. Libora Konvi' ného, revírníka v ) eladné, u n%ho jsem
skute' n% narazil na hlubokou studnicí odborných i
spole' ensky provázaných znalostí a v%domostí. Byla to
práce, která mne p$ivedla k celé $ad%nových poznatk&, k
nim" bych se mo" ná jinak v&bec nedostal. P$esto v#echno
jsem nikdy " ádné zví$e neulovil, mám je rad%ji, kdy"
poskakují kolem na#í letité d$ev%nky po lesní zahrad%. A
jediná krev, kterou jsem prolil, byla z mého palce, kdy" jsem
neopatrn%manipuloval s loveckou dýkou.,

,,Je n%kolik témat, která bych rád zpracoval, nosím je v
hlav%u" $adu let. Teprve ' as uká" e, jestli budou dostate' n%
nosná a jestli bude dost sil pustit se do nich a dovést je zdárn%
a" do konce. Uvidíme...,

Ptala se Eva Kotarbová,

Na sklonku roku 2007 jsi " tená!' m p!edlo &il dal #í
knihu - soubor vypráv %ní, nazvaný Pytláci v Beskydech.
Co má# spole " ného s pytláky a myslivci?

Má# za sebou autorky plodný rok a p !ed sebou asi
otázku: Co dál? Nechystá # se t ! eba na velký
spole " enský román? Tvoje novely v knize Jiné sv %ty,
vydané koncem roku 2006, mám za takový p ! íslib.

http://www.kotarbova.eu

let pozd%ji zájem o ' tení a literaturu roz#í$í, ani o kolik bude
práce knihovník&rozmanit%j#í. V sou' asnosti si ka" dý z více
jak 17 000 obyvatel Ro" nova vyp&j' í v kalendá$ním roce ze
74 013 knihovních jednotek více ne" 13 knih. V Ro" nov%je
registrovaných 3019 ' tená$&, ale celkový po' et výp&j' ek
dosáhl v roce 2007 úctyhodné cifry 225 687.

Úsp%ch ka" dé knihovny v" dy závisí na nápadech a
aktivit% knihovník&. V roce 2007 se M%stská knihovna v
Ro" nov%pod Radho#t%m zapojila do projektu Senio$i vítáni,
který si vzal za cíl #í$it zájem o literaturu p$edev#ím mezi
d$íve narozené. Vedoucí a koordinátorkou projektu je
knihovnice Marcela Slí" ková, na samotné realizaci se také
podílí ostravské st$edisko Obce spisovatel&.

"Program Senio$i vítáni vze#el z grantu, který vyhlásila
Nadace Open Society Fund Praha a ) eská spo$itelna
Praha," uvedla paní Marcela Slí" ková a dále $ekla: ,,Hlavním
cílem programu je oz$ejmit a propagovat roli senior& ve
spole' nosti, pomáhat odstra* ovat negativní stereotypy
spojené s touto skupinou a ukázat na mo" nosti jejich
zapojení do r&zných aktivit. Vzali jsme si za cíl podpo$it
literárn%tv&r' í schopnosti senior&. Víme, " e nejen hodn%
' tou, ale n%kte$í také sami literárn%tvo$í, tak" e jim chceme
poskytnout p$íle" itost tento zájem rozvinout.

Práv%z toho vze#el díl' í projekt M%sto v mé pam%ti a v
n%m spole' nou prací chceme formou netradi' ního pr&vodce
ukázat prom%nu Ro" nova, aby p$edev#ím mlade" poznala,
co se star#ími generacemi odchází. Zárove* v#ichni, kte$í
projekt ukute'* ují, získají p$i setkávání s renomovanými
lektory a spisovateli literární dovednosti a mají mo" nost jejich
vyu" ití ve vlastní tvorb%.

Jedním z výstup& t%chto setkání je také ' tení z
vlastních prací ú' astník& a vydání almanachu nejzají-
mav%j#ích p$ísp%vk&. U" p$i vzniku projektu jsme m%li na
pam%ti spolupráci dosp%lých ú' astník& s literárním
krou" kem d%tí - Louská' kem, který v na#í knihovn%vede
Jana Hradilová a který formou her seznamuje malé ' tená$e s
literaturou.

Také mláde" v Louská' ku pracuje na netradi' ním
pr&vodci m%stem, tentokrát vid%ným d%tskýma o' ima. A
proto" e se sna" íme propojit tyto dv%skupiny a sou' asn%i
ob%generace na bázi literární práce, vybraly d%ti do svého
almanachu, vze#lého z literární sout%"e O poklad strýca
Jurá#a, také n%které p$ísp%vky dosp%lých."

První sch&zky v rámci projektu "Senio$i vítáni" v zá$í
2007 se ú' astnilo pouhých #est zájemc&, zatímco v únoru
2008 u" to bylo t$icet ú' astník&. Akce bude zakon' ena v
' ervnu 2008. "Pokud bude projekt úsp%#ný, a budou k tomu
vytvo$eny podmínky, pokusíme se o jeho pokra' ování i v roce
následujícím," $ekla paní Marcela Slí" ková.

Dosavadní zku#enosti napovídají, " e projekt je úsp%#ný
víc, ne" se p&vodn%p$edpokládalo.

Text a foto: Richard Sobotka
zdroj: http://www.kotarbova.eu

NOVINKY

Senio#i jsou vd!$nými poslucha$i

O jednom zajímavém projektu
aneb p ! íklad k inspiraci

Program Senio ! i vítáni

Kdy" roku 1872 z$ídil kaplan
Franti#ek Ko" eluha v p$ízemí nov%
vystav%né #koly v Ro" nov% pod
Radho#t%m knihovnu, a knihy p&j' oval
zájemc&m ka" dou ned%li po po" eh-
nání, jist%netu#il do jaké míry se o 136
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INFORMUJEME

První pomoc je zásah nebo o#et$ení poskytnuté
posti" enému je#t%p$ed p$íjezdem zdravotní záchranné
slu" by. Jejím cílem je snaha o obnovení nebo udr" ení
" ivotn%d&le" itých funkcí u posti" eného ' lov%ka, a to :

4 dýchání
4 srde' ní ' innost
4 v%domí.

- Pokud je posti" ený v bezv%domí, tj. nereaguje na
" ádné podn%ty, voláme tís* ové ' íslo zdravotní
záchranné slu" by 155 a k$ikem p$ivoláme pomoc osob v
nejbli"#ím okolí. Ne" za' neme s um%lým dýcháním,
zajistíme pr&chodnost dýchacích cest tak, " e otev$eme
posti" enému ústa a odstraníme z úst v#echny cizí
p$edm%ty. Dýchací cesty uvolníme mírným záklonem
hlavy tahem za bradu a tlakem na ' elo.
- Pokud posti" ený nedýchá nebo má jen lapavé dechy,
provedeme 30 stla' ení hrudníku, uprost$ed hrudní kosti
s frekvencí 100 stla' ení za minutu nebo 2x za sekundu
a to a" do hloubky 4 - 5 cm.
Potom provedeme 2 vdechy z úst do úst, rychlostí
jednoho vdechu za sekundu s objemem normálního
dýchání. Bradu p$itom p$idr" ujeme v záklonu a volnou
rukou stiskneme nos.
- Vlastní srde' ní masá" provádíme tak, " e posti" eného
ulo" íme zády na pevnou podlo" ku, uvolníme mu od%v a
ve st$ední ' ásti hrudní kosti p$ilo" íme dla* jedné ruky,
na ni pak dla* druhé ruky a p$i nata" ených pa" ích vahou
celého t%la stla' ujeme hrudní kost proti páte$i. Aby
nep$ímá masá" byla skute' n%ú' inná, musíme hrudní
st%nu posti" eného promá' knout asi o 5 cm s dodr" ením
stanoveného rytmu 100 stla' ení za minutu.

Kontrolu posti" eného s p$eru#ením cyklu
provádíme jen tehdy, pokud posti" ený za' ne sám
normáln%dýchat. Puls na kr' ní tepn%nehmatáme.
Tato ' innost je i fyzicky pro zachránce velmi náro' ná, a
proto je vhodné, m&"e-li resuscitaci provád%t více osob,
z nich" jedna provádí um%lé dýchání a druhá srde' ní
masá" , pop$ípad% se zachránci mohou v o" ivování
st$ídat.

Neodkladnou resuscitaci v pom%ru 30 stla' ení
hrudníku a 2 vdechy z úst do úst provádíme opakovan%,
pokud mo" no a" do p$íjezdu záchranné slu" by nebo do
obnovení normálního dýchání.

Pokud posti" ený za' ne spontánn%dýchat a je v
bezv%domí, polo" íme ho do stabilizované polohy na
boku.

Jaký je tedy postup p$i základní neodkladné
resuscitaci (t.j. nep$ímá srde' ní masá" a dýchání z úst
do úst ) :

V p$ípad%, " e zjistíme u posti" eného tepenné
krvácení (p$i zástav%ob%hu nem&"e být), p$ekryjeme
ránu obvazem a p$ilo" íme tlakový obvaz. Prosakuje-li
krev p$es obvaz, p$ilo" íme dal#í vrstvu obvazového
materiálu a op%t utáhneme. Není-li toto opat$ení ú' inné
a krev prosakuje dále, p$ilo" íme na kon' etinu #krtidlo v
oblasti p$ítoku tepny. Je- li tepenné krvácení z velké rány
(nap$. úplná nebo ' áste' ná amputace, velké ztrátové
poran%ní) p$ilo" íme #krtidlo co nejd$íve a pak na otev$e-
nou ránu p$ilo" íme obvaz.Na krku stavíme krvácení
prsty.

Ka" dá osoba je povinna ze zákona poskytnout
první pomoc v rozsahu svých mo" ností a schopností. Cí-
lem první pomoci je zachránit posti" enému " ivot p$ípad-
n%zabránit dal#ímu zhor#ení jeho zdravotního stavu.
Jedná se o ' innost psychicky a fyzicky velmi náro' nou, a
pokud její poskytování nemá ohrozit posti" eného ani
zachránce, je nutno znát alespo* její základní zásady.

Ing. Josef Brettschneider
HZS Moravskoslezského kraje

www.katalogtip.cz

Chcete také finan " n%podpo ! it vydávání zpravodaje? Kontaktujte  tel. " íslo 728 466 105

Víme jak poskytovat první pomoc?
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Mozek je sou' ástí lidského t%la. Jak
slábne t%lo, zhor#uje se i kvalita pam%ti.

) lov%k má v#ak schopnost p$ijímat nové informace
a" do konce " ivota.

Kurz je jedním z aktiviza' ních program& pro
seniory a je zam%$en na procvi' ování pam%ti. Je
cestou ke zvý#ení sebev%domí. Není zalo" en na
memorování, cvi' ení není na ' as, výsledky se
nezve$ej* ují.
Místo konání - KZ Jízdárna, Ostrava 1.
Ú' ast na kurzu není zpoplatn%na (po' et míst je
omezen).

Vydává Spole' nost senior, ob' anské sdru" ení za p$isp%ní grantu
Krajského ú$adu Moravskoslezského kraje, Statutárního m%sta
Ostravy a M%stského obvodu Moravská Ostrava a P$ívoz.
Zodpov%dný redaktor: Ing. Ludmila Holubová
Redak' ní rada: MUDr. Blanka Malá, Mgr. Pavla Pe#atová,
Ing. Lubomír Pásek, MUDr. Hugo P$ibyl, Ph.D,
Marie Kalinová, Ing. Ji$í Muladi, Hana Jura' áková
Registra' ní zna' ka MK ) R E 14221
Adresa redakce: Spole' nost senior, Na Jízdárn%18,
702 00 Ostrava 1
I) O 265 95 982
Tel.: 728 466 105, 724 276 672
e-mail: info@seniortip.cz
www.seniortip.cz

(za Krajským ú$adem).
za' átek v 9 hod.

Ing. Lubomír Pásek, p$edseda Koordina' ní rady senior&
a zdravotn%posti" ených (

Dal#í sch ' zky jsou 30.4., 28.5.
a 25.6.2008,

Tel.596 632 772)

Pokud chcete být in-
formováni o zále" itos-
tech prosp%#ných pro
" ivot senior& a zdravot-
n%posti" ených, p$idejte
se k nám. Sch&zky koor-
dina' ní rady se konají v
KZ Jízdárna v Ostrav%

Trénink pam %ti - kurz pro seniory

P$ihlá#ky a informace na tel.: 728 466105, 724 276 672

D%de" ku, babi " ko nebojte se po " íta"'

Spole' nost senior, ob' anské sdru" ení
organizuje v po' íta' ové u' ebn%v DK
m%sta Ostravy kurzy práce na PC
a seznámení s internetem.
Zapojte se také a rozvíjejte své
tv&r' í schopnosti!
V nabídce jsou nap$íklad kurzy:
Word, Excel, PowerPoint, Internet
a mnoho dal#ích.
Cena kurzu - (10 dvouhodin - 300 K' )
Na mo" nost výuky se informujte na tel. ' íslech:
606411643, 732344014, 603930321
Nav#tivte také na#e webové stránky:
www.seniortip.cz

Senio ! i p ! íj. te mezi nás

KONTAKTNÍ ZATEPLOVACÍ SYSTÉM  BUDOV - OMÍTKY-  NÁT ) RY FASÁD - VNIT+NÍ
MALBY - SPECIÁLNÍ NÁT ) RY - MATERIÁLY PRO OBKLADA ( E - SAMONIVEL. PODLAHY

- materiál& stavební chemie-fasádní polystyrén-lepící tmely-omítky-
fasádní barvy-vnit$ní barvy-laky-speciální nát%ry-samonivela' ní hmoty-
spárovací tmely a silikony

- rodinných a panelových dom&
- panelových dom&
- certifikované a ov%$ené
- - sleva min.10%
- omítek, barev a lak&

prodej

zateplení
regenerace
materiály
výhodná cena
tónování

Vratimovská 624/11,718 00 Ostrava-Kun' i' ky
telefon i fax: 595 226 390, e-mail:ostrava@renomixplus.cz

prodej materiál& - mobil: 777 729 127, provád%ní prací - mobil: 777 329 116
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Festival Pood ! í Franti #ka Lýska

P$ím%stská obec Ostravy pochází z roku 1394, kdy byla
jedním z lenních statk&biskupství olomouckého. Rozkládá
se nad lu' ními b$ehy $eky Odry. V obci je n%kolik
památných staveb, mezi nejstar#í pat$í kapli' ka Svatého
Floriána v centru obce a Panny Marie na okraji obce. Obec
má 1170 obyvatel. V obci za' íná Proskovická nau' ná
stezka, která svou trasou p$es $eku Ond$ejnici do Ko#atky
informuje o faun% a flo$e na lu' ních lokalitách kolem
soutok& $ek Odry, Lubiny a Ond$ejnice.

Festival Pood ! í Franti #ka Lýska se svým pojetím vyzna " uje
jedine " ností $ spojuje hudebn %-p%vecký a folklorní odkaz F.
Lýska, stává se integrujícím " lánkem pro vytvo !ení kulturní-
ho mikroregionu Pood ! í, tedy oblasti, která se vyzna " ovala a
vyzna " uje bohatým kulturním a spole " enským d %ním.

Festival Pood$í Franti#ka Lýska vznikl v roce
2004 p$i stém výro' í narození PhDr. Franti#ka Lýska-
hudebního pedagoga, zakladatele a sbormistra
Jistebnických zp%vá' k&, sb%ratele lidových písní na
La#sku. Svým zam%$ením napl* uje jeho hudebn%
p%vecký a folklorní odkaz. Po$adatelem festivalu jsou
obce Stará Ves nad Ond$ejnicí (sídlo La#ského
souboru písní a tanc& Ond$ejnica), Jistebník (místo
p&sobení Jistebnických zp%vá' k& ve t$icátých létech
minulého století) a M%stský obvod Ostrava-
Proskovice (rodná obec Franti#ka Lýska). Organizaci
festivalu zaji#(uje festivalová rada a realiza' ní týmy v
jednotlivých obcích. Festivalu se zú' ast* ují d%tské i
dosp%lé p%vecké soubory a folklorní soubory. V
uplynulých ' ty$ech ro' nících na festivalu vystoupilo 25
p$evá" n% d%tských p%veckých sbor& a 34 folklorní
soubory (z toho 5 zahrani' ních).

Sou' ástí programu jsou seminá$e pro u' itele
hudební výchovy, sbormistry a zájemce s tématikou
sou' asnosti i historie p%veckých sbor& a folklorních
soubor&, jejich interpret&, zajímavostech a zvlá#t-
nostech jejich repertoáru a diskuse k témat&m.

Program festivalu:

25.4. -

26.4. -

9.5. -

10.5. -

25. - 26. dubna - Ostrava - Proskovice

9.  - 10. kv%tna  - Stará Ves nad Ond$ejnicí

20. ' ervna - Stará Ves nad Ond$ejnicí

21. ' ervna - Jistebník

Zahájení Festivalu Pood$í Franti#ka Lýska (Z1
Proskovice), vystoupení p%veckých sbor& a soubor&:
Z1 Ostrava-Proskovice, Z1 Krestova z Ostravy-Hrab&vky
d%tský folklorní soubor Malá Ond$ejnica.

Koncert p%veckého sboru DAJ1 z O. - Svinova,
vystoupení d%tského folklorního souboru Bebek z Ostravy-
Proskovic (restaurace U Psoty).

Staroveské zámecké arkády koncert p%veckých
sbor&: La#an Bru#perk, Hlásek Haví$ov, Akademický
p%vecký sbor V1B - TU Ostrava
- Vernisá" výstavy fotografií Vít%zslava Jure' ky z Hukvald

Staroveská obecní slavnost
"Jízda kole obila" - slavnostní objezd ve#kerých hranic
staroveských.
Vystoupení d%tských folklorních soubor&:
Malá Ond$ejnica ze Staré Vsi,Holubek z Ostravy-Záb$ehu,
Nivni' ka z Nivnice.
Vystoupení folklorních soubor&: Ond$ejnica ze Staré Vsi,
Grunik z Ostravice,Mostar z Brezna (Slovenská rep.).
Spoluú' ast - dechová hudba Zámecká kapela ze Staré
Vsi, vystoupení " ák& místní Z1 a M1, ZU1.

Folklorní ve' er na nádvo$í zámku:
Zahrani' ní soubor, host MFF Frýdek - Místek 2008,
La#ský soubor písní a tanc& Ond$ejnica a CM Ond$ejnica.

Náves Jistebnických zp%vá' k& (KD Jistebník):
Koncert d%tských p%veckých sbor&: 1tývar&v DS z T$ince
DS ) ty$lístek z Dolní Lhoty, Chlapecký sbor ze St%bo$ic,
PS gymnázia Olgy Havlové z Ostravy-Poruby.
Spoluú' ast - Dechový orchestr mladých - Jistebník.
Ukon' ení a záv%r festivalu.

Nejstar#í písemný pramen o
vzniku obce je z období let
1245 - 1281 ze záv%ti olo-
mouckého biskupa Bruna ze
Schaumberka. Dominantou
obce je renesan' ní zámek,
zdobený figurálními sgrafity a
goticko renesan' ní kostel.
Obec s 2465 obyvateli od 1. 1.
2007 spadá pod územní
správu m%sta Ostravy. Stejn%
jako v Proskovicích a Jisteb-
níku se v obci koná Festival
Pood$í Franti#ka Lýska.

STARÁ VES NAD OND +EJNICÍ

JISTEBNÍK
Prvá zmínka o obci je z roku 1373, kdy pat$ila bíloveckému
panství. Odpradávna hlavní ob" ivu obyvatel&m p$iná#ely
vybudované rozlehlé rybníky, napájené blízkou $ekou
Odrou.Nejstra#í pa-
mátkou obce je
kostel Svatého
Petra a Pavla ze
16. století. Obcí
p rob íhá h lavn í
v laková t ra( z
Ostravy do Prahy.
Oblast okolo $eky
Odry a p$ilehlých
rybník& je za$-
azena do Chrá-
n %n é k r a j i n n é
oblasti Pood$í.

PROSKOVICE


